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صادق فرامرزی: بنا به خرافه ای قدیمی »سیزده« را عددی 
نحس می نامند اما بنا به واقعیتی غیرقابل انکار عدد نحس 
سینمای ایران همواره عدد »دو« بوده است. سینمای ایران 
تجربه مش��ابه زیادی از نس��خه دوم فیلم هایی دارد که به 
پشتوانه نسخه اولی س��اخته و فروخته شده اند اما هیچ اثر 
و نش��انه ای از قوت نسخه اولی نداشته اند. حکایت »ماجرای 
نیم��روز2« را پیش از فضای داس��تانی آن باید در چنین 
فضایی مورد بررس��ی قرار داد و اذعان کرد که نسخه دوم 
این اثر هرچند در برخی شاخص ها بالاتر و در برخی دیگر 

پایین تر از نس��خه اول بوده اما از نحس��ی سینمای ایران بخوبی عبور کرده و 
تبدیل به نخس��تین اثر سینمایی کش��ورمان شده که با موفقیت نسخه دوم 
ش��ریفی را به نمایش گذاشته است. »ماجرای نیمروز2: رد خون« را می توان 
وعده برآورده ش��ده تهیه کننده اثر دانس��ت که سال ها پیش قول خلق یک 
س��ه گانه پیرامون سازمان مجاهدین خلق در 3 برهه مهم تاریخی شان یعنی 
سال های 53، 60 و 67 را داده بود و حالا »رد خون« را می توان قطعه پایانی 
پازلی دانس��ت که با »سیانور« شعیبی آغاز شد، با »ماجرای نیمروز« به بلوغ 
رس��ید و حالا میوه نهایی خود را در معرض قضاوت مخاطبان گذاشته است. 
نیمه پر لیوان »ماجرای نیمروز2: رد خون« را می توان در فضای تصویری فیلم 

یعنی نخستین برگ برنده تمام آثار محمدحسین مهدویان جست وجو کرد، 
بر این مبنا دوربین مهدویان در خلق تصاویر منحصربه فرد مستندگونه حتی 
بهتر از »ایس��تاده در غبار« و »ماجرای نیمروز« موفق به خلق تصاویر ش��ده 
اس��ت؛ میزانسن چیده شده در عمده قاب های فیلم خالق تصاویر کم نظیری 
شده و در عین حال تعدد لوکیشن های فیلم که کمتر نمونه مشابهی از آن در 
سینمای ایران موجود است باعث شده ریتم کند نیمه اول داستان تا حد زیادی 
مهار ش��ود. در این میان جا افتادن ش��خصیت های فیلم که میراثی از نسخه 
موفق اول »ماجرای نیمروز« بوده، موجب شده مخاطب از همان لحظات اولیه 
همزاد پنداری بالایی با کاراکترهای اصلی برقرار کند. این مساله را زمانی بهتر 
متوجه می شویم که به افزوده شدن »افشین« )محسن کیایی( به تیم سابق و 
ابهام پیرامون نقش وی تا اواخر فیلم نگاه می اندازیم. مجموعه این عوامل باعث 
ش��ده »ماجرای نیمروز2: رد خون« را از جهاتی حتی نس��خه تکامل یافته ای 

از تجربه اس��بق کارگردان در این زمینه به حساب آوریم و خلق تصویر بدیع 
آن را در س��ینمای ایران کم س��ابقه بدانیم. نیمه خالی لیوان را اما در فضای 
داستانی فیلم باید جست وجو کرد، برقراری نسبت های متعدد خانوادگی میان 
شخصیت ها آنقدر به تقلیل تضادهای داستانی منجر شده که باورپذیری این 
نسخه را نسبت به نسخه اول فیلم بشدت کاهش داده است. گره گشایی های 
فیلم عمدتا نه از طی کردن یک پروسه منطقی که با منطقی نسبتا شهودی 
و کاش��ف گونه صادق )جواد عزتی( صورت می گیرد؛ نیمه تمام ماندن عمده 
خرده روایت های داستانی و عواملی از این دست باعث شده فضای داستانی فیلم 
نمره قابل قبولی را به نسبت کیفیت باقی بخش های اثر کسب نکند. مجموعا 
می توان »ماجرای نیمروز2: رد خون« را اثری از بلوغ بیش از پیش تیم سازنده 
و در رأس آنان محمدحس��ین مهدویان برای خلق پروژه های تاریخی دانست 

اما در آن رگه هایی از غفلت نسبت به منطق داستانی اثر را نیز مشاهده کرد.

هنر مهدویان قانع مان می کند!

سختی های ردخون را فراموش نمی  کنم

زهرا شعبان شمیرانی: »ماجرای نیمروز2: رد خون« 
همانط��ور که پیش بینی می ش��د از مهم ترین آثار 
جشنواره امسال است؛ فیلمی که برای مهدویان در 
حوزه کارگردانی قدمی رو به  جلو محسوب می شود، 
اگرچه همچن��ان از ضعف ش��خصیت پردازی رنج 
می برد. شخصیت ها با اینکه نسبتی با تیپ ندارند و 
از همان »ایستاده در غبار« یکی از برگ های برنده او 
محسوب می شدند )به یاد بیاوریم هادی حجازی فر 
را در نق��ش احم��د متوس��لیان( اساس��ا جذابیت 
مهدویان از همین منظر بوده اس��ت. همانطور که 
قرائت متفاوتی از تاریخ جنگ/ دفاع مقدس ارائه داد؛ 
به همین میزان در شکستن هنجار آدم های قالبی 
و تیپی��کال برای جامعه موفق ب��وده، این میان اما 
خود کارگردان به قدری ش��یفته و دلبسته کاراکتر 
حجازی فر اس��ت که از پرداخت باقی شخصیت ها 
بازمانده است. این ضعف در »ماجرای نیمروز2: رد 
خون« پررنگ تر است. یکی از تفاوت های این فیلم 
با فیلم سابق هم همین سردرگمی مخاطب نسبت 
به چرایی عملکرد سیما )بهنوش طباطبایی( است؛ 
فیلمنامه نویس )امینی( ترجیح داده از کنار سوالات 

مخاطب عبور کند، از طرفی اضافه ش��دن محسن 
کیایی که قرار بوده بخشی از درام عاطفی بر دوش 
او باشد، نه تنها خدمتی را ارائه نکرده، حتی آسیب 
هم محس��وب می شود. فضاس��ازی، از پررنگ ترین 
مزیت های آثار مهدویان است که با  مستند سریال 
»آخرین روزهای زمستان« توجه ها را به خود جلب 
کرد. در »ایستاده در غبار« )به عنوان انگشت شمار، 
مستندهای داستانی و سینمایی موفق( توانست از 
فضاس��ازی در خدمت واقع نمایی و جذب مخاطب 
بهره ببرد. در ماجرای نیمروز1 هم طراحی صحنه 
فیلم ای��ن ادعا را اثب��ات کرد که فصل ت��ازه ای از 
بازسازی دهه 60 ایران در راه است. در واقع مهدویان 
توانست با تثبیت این مزیت، استاندارد سینمای ایران 
را ارتقا بخش��د. نبوغ او و تیمش در اجرای این ایده 
در ماجرای نیمروز 2 به اوج رسید و صحنه  پای قطع 
شده همس��ر عباس، یکی از احساس برانگیزترین و 
خشن ترین سکانس های فیلم اخیر است.  نکته  دیگر 
درباره »رد خون« مهدویان که دیگر باید ش��هادت 
داد امضای خودش را پیدا کرده، این امر اس��ت که 
او روی مقاطع حس��اس تاریخی دس��ت می گذارد 

و ادع��ای بی طرفی دارد. ژس��ت های ناظر بی طرف 
دوربینش در »ماجرای نیمروز 1« بس��یاری از ما را 
متقاعد کرد که افسانه آزاداندیشی شعار کارنابلدها 
اس��ت و اگر »اهل فن« باشی باید بتوانی بی طرف 
بمان��ی و ما اغلب قانع ش��ده بودیم ک��ه مهدویان 
همان معجزه ای را تحقق می بخش��د که آرزوی ما 
اس��ت. مهدویان در »ماجرای نیمروز 1« به قدری 
خودش هم از فرم خودساخته اش هیجان داشت که 
حتی زاویه دید دوربین در چند صحنه جابه جا شده 
ب��ود؛ یک جا صحنه نیروهای امنیتی و یک جا هم 
صحنه منافقین. در »رد خون« بیشتر از اولی »زاویه 
دید« را گم می کنیم و این حتما از مصادیق سرایت 
اشکال فرم به محتواست. »رد خون« مانند »ایستاده 
در غبار« و »ماج��رای نیمروز 1« و »لاتاری« فیلم 
محمدحسین مهدویان و ابراهیم امینی است، حاصل 
تفکر و نگاه آنهاست واین نگاه در پنجمین اثر نتیجه 
عجیب��ی را پیش روی مخاطب ق��رار می دهد. »رد 
خون« تفنگش را زمین می گذارد و پرونده »ماجرای 
نیمروز«  را می بندد. سکانس پایانی عملا امکان ادامه  

داستان ماجرای نیمروز را منتفی می کند.  

پرونده »وطن امروز« برای فیلم تحسین شده »ماجرای نیمروز: ردخون«

ماجرای مرصاد: روایت صادق

رد خون دراماتیک تر از »ماجرای نیمروز 1« است
ابراهیم امینی را باید زوج محمدحسین مهدویان در حوزه فیلمنامه نویسی 
و مغز متفکر سناریونویس�ی گروه او دانست. امینی امسال هم با مهدویان 
همراه ش�ده ت�ا قصه  قهرمان های »ماج�رای نیمروز« را این ب�ار در کوران 
روزهای سخت عملیات مرصاد روایت کنند. درخشش »ماجرای نیمروز2: 
رد خون« در سی وهفتمین جش�نواره فیلم فجر بهانه ای برای گفت وگو با 

ابراهیم امینی، نویسنده فیلمنامه این اثر شد که در ادامه می خوانید.
***

 ش�ما در این چند س�ال جز »لاتاری« عمده فیلمنامه های تان مبتنی بر 
یک اتفاق مس�تند بوده. به عنوان یک فیلمنامه نویس تا چه اندازه س�عی 
کردید در عین پایبندی به اس�تنادات تاریخی، درامی پرکش�ش را روایت 
کنید؟ شخصیت های درون فیلم تا چه اندازه مبتنی بر روحیات و خلقیات 
شخصیت های واقعی و چه مقدار نتیجه تخیلات ذهن فیلمنامه نویس است؟ 
گذشت یک سال از نگارش فیلمنامه و تولید آن که در این مدت بارها 
بازنویسی هم شده، کار را به جایی می رساند که تشخیص واقعیت از خیال 
برای خودمان هم سخت می شود. به این معنا که واقعا باید بنشینیم فکر 
کنیم که کجاهایش را براس��اس مستندات تاریخی ساختیم و کجاهایش 
را تخیل کردیم اما برای اینکه جواب مش��خص تری به س��وال شما بدهم، 
می توانم بگویم آن بخش هایی که در قسمت مربوط به مجاهدین می گذرد و 
در آن سوی قصه است، عمدتا مبتنی بر مستندات و پژوهش هایی است که 

به آن دسترسی داشتیم. آنجا کمتر تخیل محوریت داشته آن هم  
به این علت که اگر تخیل بیشتری می کردیم ممکن بود متهم 
شویم به اینکه داریم واقعیت را قلب می کنیم و برای رسیدن 
به یک ایده مرکزی فکری یا یک نگاه خاص، واقعیت را تغییر 
داده ایم، ضمن آنکه واقعیت های موجود آنقدر جذاب، غریبه 
و دور از ذهن بود که می توانست برای خودمان و در نتیجه 

برای مخاطب جذابیت و تازگی بالایی داشته باشد اما در این 
سمت روایت که همراه با مامورهای امنیتی مان و کاراکترهای 

دیگر هس��تیم، قدری دست مان بازتر بود و یک مقدار 
راحت تر تخیل کردی��م و باید صحنه به صحنه 

درباره جزئیاتش حرف زد که در ایام جشنواره 
بیان آن مناسب نیست و می توان بعد از این، 
درباره تمام برساخت های واقعیت یا تخیل در 
فیلم صحبت کرد اما در یک جمع بندی اگر 
بخواهم بگویم به نسبت »ماجرای نیمروز1« 
یا حتی »ایستاده در غبار«، اینجا نسبت تخیل 
به واقعیت بیش��تر اس��ت. در آن 2 فیلم ما به 

واقعیت و مس��تندات خیلی وفادار بودیم، اینجا 
قدری وفاداری مان به عین واقعیت را کمتر کردیم 

تا بتوانیم داستان دراماتیک تری را روایت کنیم. 
 در »ماج�رای نیم�روز 1« فیلمنام�ه مبتن�ی بر 
شخصیت »کمال« پیش می رفت اما در »ردخون« 
تمرکز قصه بیشتر بر شخصیت »صادق« است؛ 
کمال برخلاف صادق کاراکتری عمل گرا داشت 
که ب�ه نظر می رس�د حداق�ل ب�رای مخاطب 

س�ینمای ایران چنین شخصیت هایی جذاب تر اس�ت؛ در هنگام نگارش 
فیلمنامه  ترس�ی از عدم ارتباط مخاطبان ب�ا کاراکتر صادق به عنوان یک 

شخصیت درون گرا نداشتید؟ 
خ��ودم خیلی با ای��ن پیش فرض در س��وال موافق نیس��تم. خود این 
پیش فرض و حرف زدن درباره کاراکتر اصلی خیلی محل بحث است. اینکه 
فیلم حول کدام ش��خصیت می چرخد، بسیار قابل بحث است. شخصیت 
اصلی می تواند کاراکتر یا یک گروه دیگری باشد اما اگر منظور این است که 
کمال در فیلم بیشتر به چشم می آید و به قولی از مخاطب دلبری می کند، 
اینجا سایه صادق بیشتر دیده می شود. کمااینکه اینجا هم ما خیلی با کمال 
همراهیم و به نظر می آید داریم داستان آنها را پیگیری می کنیم اما سایه 
صادق بسیار سنگینی می کند. درباره بخش دوم سوال نیز باید گفت که این 
اتفاق- سایه سنگین صادق- ممکن است فیلم را جدی تر و تکان دهنده تر 
و نسبت به »ماجرای نیمروز 1« فیلم را سهمگین تر و دهشتناک تر کند اما 
این ارتباط با فیلم را سخت نمی کند، بلکه احساسی که از فیلم به مخاطب 

منتقل می شود، احساس متفاوتی است. 
 این حرف مطرح شده بود که ماجرای نیمروز چند پایان بندی داشته؛ آیا 
این موضوع صحت دارد؟ اگر درس�ت است، چرا این پایان بندی را انتخاب 

کردید؟ 
درست شنیده اید! ما پایان های دیگری داشتیم، همچنان که »لاتاری« 
هم پایان های متعددی داش��ت. شاید الان محل مطرح کردن این 
بحث نباشد، به هر حال حاصل جمع رضایت ما و رضایت کسانی 
اس��ت که باید رضایت ش��ان را به دس��ت می آوردیم. این قابل 
ساخت ترین پایانی بود که در عین حال هم دوستش داشتیم. 
الان که فیلم را می بینم، می فهمم که اتفاقا پایان خوبی است. 
شاید آن لحظه ای که با دوستان حرف می زدیم و به این نتیجه 
رس��یدیم، خودم خیلی خوش��بین نبودم اما الان می بینم که 

تصمیم خوبی گرفته شده است. 
 سوالی که ما از آقای مهدویان هم پرسیدیم، بحث 
نادیده گرفتن فیلم های تولید شده توسط تیم 
شما در جش�نواره های فجر قبلی با وجود 
استقبال بالای مردم و منتقدان از آنها بود 
و احتمال تکرار این اتفاق برای »رد خون« 
وجود دارد. خودتان تا چه اندازه نسبت 
به موفقیت این فیلم در جلب نظر داوران 

جشنواره امسال امیدوارید؟ 
ش��ما لطف دارید. بخش اولش که 
اس��تقبال ها خوب بوده خدا را شکر؛ ما 
بخ��ش مهمی از وقت م��ان را صرف این 
می کنیم که با مردم فیلم را در سینماهای 
مختل��ف ببینیم، به همی��ن جهت فرصت 
زیادی برای دیدن س��ایر آث��ار نداریم اما 
درباره بخش دوم این لطف شماست و هر 
اتفاقی در داوری بیفتد، خیر و مصلحت 

است.

گروه فرهنگ و هنر: در سال های گذشته که جشنواره فجر، محمل فیلم   هایی با مضمون رئالیسم سیاه بود، مهدویان و کارهایش در 
زمره متفاوت     ترین آثاری قرار می گرفتند که دنیای بدون قهرمان سینمای ایران را با نگاهی جدید تنوع می بخشید و قوت آثارش 
برای مخاطب خاص تحس�ین برانگیز بود و برای مخاطب عام، جهان جدیدی از قهرمان ایرانی و حماس�ه ملی خلق می کرد. اما در 
جشنواره امسال که همه آثار با محوریت تنوع بخشی به ژانرهای سینمایی به بزرگ ترین رویداد سینمایی کشور راه یافته    اند، ماجرای 
نیمروز 2 باز هم در زمره برجسته     ترین و متفاوت     ترین فیلم ها قرار دارد. فیلمی که در ادامه ماجرای نیمروز به غرب کشور می رود 
و ما را به خط مقدم عملیات مرصاد می کشاند. قسمت سوم از سه گانه سیدمحمود رضوی پیرامون منافقین و همکاری مجدد او با 
مهدویان، دیگر مخاطب را به این باور رسانده که ماحصل همکاری این دو نمی تواند اثری متوسط باشد. به بهانه درخشش ماجرای 

نیمروز 2 یا همان رد خون پرونده ای پیرامون این فیلم تدارک دیده     ایم.

گفت وگوی »وطن امروز« با ابراهیم امینی، نویسنده فیلمنامهگفت وگوی »وطن امروز« با محمدحسین مهدویان، کارگردان فیلم

برخلاف »ماجرای نیمروز1« که همه او را فیلم »کمال« 
می دانس��تند و بدین خاطر »هادی حجازی فر« را مستحق 
دریاف��ت س��یمرغ می دانس��تند، »رد خ��ون« را باید فیلم 
»صادق« دانست که نقش آن بر دوش »جواد عزتی« است. 
عزتی در چند س��ال گذشته ثابت کرده یک بازیگر همه فن 
حریف است که در همه نقش ها مخاطبان را متحیر می کند؛ 
چه در نقش کمدی باش��د، چه لباس روحانیت به تن کند، 
چه در قامت یک پزشک در میانه توپ و تفنگ و جنگ قرار 
بگیرد، چه در نقش جدی یک برادر غیرتی باشد و چه حتی 
در قاموس یک مامور اطلاعاتی! عزتی معتقد است »سینمای 
ایران امروز نیازمند فیلم های قهرمان پرور است« و او خودش 
یکی از قهرمانان امروز س��ینمای ایران اس��ت که نامش بر 
فیلم ها وزانت می دهد. مخاطب با او همراه می ش��ود و آنقدر 

احساس به خرج می دهد که بیننده حس همزاد پنداری 
ب��ا او کند. جواد عزتی در »ماجرای نیمروز2: رد خون« 
یکی از به یادماندنی ترین شخصیت های سینمای ایران 
را خلق کرده است. 2 سال پیش منتقدان معتقد بودند 

عزت��ی باید برای »ماجرای نیم��روز« نامزد نقش مکمل 
می ش��د، س��ال گذش��ته همه اتفاق نظر داشتند که 

بازی های درخشان او در »تنگه ابوقریب« 
و »لاتاری« بدون هیچ حرف پیش��ی باید 
برنده سمیرغ می شد اما نشد و حالا امسال 

او دوب��اره با »صادق« در جایگاهی قرار دارد 
که منتقدان، اهالی رس��انه و تماشاگران وی 

را مس��تحق دریافت »س��یمرغ بلورین جشنواره« 
می دانند.

جواد عزتی؛ برنده بی حرف پیش سیمرغ!

رد خون؛ عبور از نحسی سینمای ایران

»محمدحس�ین مهدویان« امروز جزو کارگردانان مطرح س�ینمای ایران اس�ت 
و ش�اید در داکیودرام نخس�تین  باشد که فیلم هایش در س�ال های اخیر همواره 
جزو پرمخاطب ترین ها بوده اس�ت، او امس�ال با »ماجرای نیم�روز2؛ ردخون« به 
س�ی وهفتمین جش�نواره فیلم فجر آمده اس�ت که تاکنون بیشترین مخاطبان 
مردمی را به همراه داشته و از شانس های اول سیمرغ است. با او درباره »رد خون« 

هم کلام شدیم.
***

 تفاوت ساخت »ماجرای نیمروز1« و »ردخون« را در چه چیزهایی می بینید؛ کدام 
برای تان سخت تر بود؟

»ماجرای نیمروز1« و »ماجرای نیمروز2: رد خون« تفاوت های زیادی با هم 
دارند و در عین حال شباهت های زیادی نیز با هم دارند ولی شاید سخت ترین 
بخش های »رد خون« برمی گردد به صحنه های درگیری فیلم و صحنه هایی که 
خارج از تهران فیلمبرداری ش��ده است. این کار را برای ما خیلی سخت کرده 
بود، هم همه عوامل را برده بودیم در منطقه کرمانش��اه و هم درآوردن جنس 
صحنه ها بسیار سنگین و پیچیده بود و ما مجبور بودیم لابه لای زندگی مردم 
اینها را فیلمبرداری کنیم. این سختی ها را نمی توانم فراموش کنم، مخصوصا 

تصویربرداری های��ی که مربوط به تنگه بود که خیلی با س��ختی و مرارت 
پیش می رفت.

 شما امروز یکی از مطرح ترین فیلمسازان کش�ور در حوزه داکیودرام 
هستید. این ژانر به دلیل پایبندی به استنادات تاریخی محدودیت هایی 
را در قصه پردازی ایجاد می کند؛ یعنی یک کاری فراتر از قصه های ساده 

و درام های معمول را باید به خرج دهید که هم کار مستند شود، 
هم احس�اس و قصه و داستان داشته باشد، مثلا اینکه در 

میان مس�تندات بگردید و برای پیشروی بهتر قصه، 
خرده روایت های احساسی هم پیدا کنید مثلا عشق 
پرستار به متوسلیان که در فیلم »ایستاده در غبار« 

به آن پرداختید. برای حل این مساله چه کرده اید؟
ببینید! من بخشی از این داستان ها را از خود 
واقعیت پیدا می کنم، بخش��ی را تخیل می کنم 
و در ه��م ممزوج می کنم تا ی��ک درام خوب و 
منسجم از آن در بیاید، تنها چیزی که اینجا مهم 

است این است که به واقعیت لطمه نخورد.
  ش�خصیت هایی که در فیلم ش�ما حض�ور دارند، 

چقدر مبتنی بر درام و قصه شما شکل گرفته اند و چقدر 
مبتنی بر ش�خصیت های واقعی س�اخته ش�ده اند؟! 
معتقد به شکل دهی شخصیت در طول قصه بودید یا 

در فیلم ها تیپ های مختلف را ارائه کرده اید؟

شخصیت های »ماجرای نیمروز1« الهام گرفته از واقعیت بودند و آنچه در فیلم 
می بینیم همان چیزی است که برای آنها در واقعیت اتفاق افتاده اما در »ماجرای 
نیمروز2: رد خون« محصول تخیل اس��ت و ش��خصیت ها ساخته شده اند، البته 
شخصیت ها کاشت های شان در »ماجرای نیمروز1« بود ولی در فیلم دوم تصمیم 
گرفتیم همان کاشت ها را در دنیای قصه ادامه بدهیم و جلو برویم و خیلی مقید 

به واقعیت کاراکترها نبودیم.
 در »ماجرای نیمروز1« فیلمنامه مبتنی بر ش�خصیت کمال بسته شده بود؛ در 
ردخون فیلمنامه بیشتر بر مبنای شخصیت صادق پیش می رود؛ کمال عمل گرا بود 
و شوخ طبعی های خاص حجازی فر هم به آن اضافه شده بود و مخاطب با او ارتباط 
عمیقی برقرار می کرد اما صادق ش�خصیت اطلاعاتی و درون گراست. این ارتباط 

مخاطب با »ردخون« را سخت تر نمی کند؟
بالاخره »ماجرای نیمروز2: ردخون«، فیلم پیچیده تر و تودارتری اس��ت، به 
قول معروف »چندلایه اس��ت« و مخاطبان خاص خودش را دارد، بالاخره هر 
فیلم طیفی از مخاطب را دارد که موفقیتش به پیدا کردن و راضی نگه داشتن 
مخاطبانش است. کس��انی که »ماجرای نیمروز1« را دیده اند، ممکن است به  
خاطر پیچیده تر شدن ردخون از فیلم راضی تر شوند و ممکن است هم همان 
»ماجرای نیمروز1« را بیشتر دوست داشته باشند و همه اینها محتمل 
است اما این را فراموش نکنیم رد خون خودش هویت مجزایی دارد، 
مخاط��ب خاص به خ��ودش را دارد و مخاطبانش ان ش��اءالله راضی 

خواهند بود.
 استقبال مخاطبان تاکنون چگونه بوده است؟! به نظر منتقدان، اهالی 
رسانه و حتی مخاطبان در دو سه سال اخیر در داوری به آثار شما 
و تیم تان تا حدودی بی توجهی شده است. به نظرتان امسال 
ب�ا وجود اینکه »ردخون« جزو فیلم های برتر جش�نواره 

هست، هیات داوران جبران می کند؟
خدا را ش��کر اس��تقبال مردم خیلی خوب بوده، 
صف��وف م��ردم را داریم می بینیم پش��ت گیش��ه، 
س��انس های فوق العاده. مردم همراه با فیلم واکنش 
نش��ان می دهند، تحت تاثیر ق��رار می گیرند و بعد 
از فیلم به ما بازخورد می دهند؛ به نظر می رس��د از 
تماش��ای فیلم راضی اند و فیلم را دوس��ت دارند اما 
درب��اره داوری ها هم من حرفی ندارم، ما برای مردم 
فیلم می سازیم، مهم این است که در جشنواره در کنار 
مردم بنش��ینیم و فیلم ببینیم. داوری ها نمک جشنواره 
اس��ت، خیلی برای ما موضوعی نیست که چالشی باشد 
یا بخواهیم درباره اش بحث کنیم و ذهن مان را درگیرش 

کنیم؛ هرچه پیش بیاید خوب است خدا را شکر.


